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Dagsorden 
Møde i Administrativt Ajourføringsforum  

Tid og sted:  Tirsdag den 10. maj 2021, kl. 9:30-15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06. 

Deltagere:  Kim Søgaard, Aalborg Kommune (formand) 
Sten Frandsen, Odense Kommune 
Thorbjørn Vang Søndergaard, Vejle Kommune 
Jens Hollænder, SDFE 
Asbjørn Lenbroch, SDFE 
Bjarke Skjødt, SDFE 
Charlotte Andersen, SDFE 
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 

Afbud:  

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst 09:30 

5 min 

Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til 
afgående. 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Alice har besluttet at stoppe i Administrativt Ajourføringsforum, pga. andre arbejdsopgaver. Tak til Alice for hendes arbejde i forummet.  

Vi bød velkommen til Asbjørn Lenbroch udpeget af SDFE. Vi tog en præsentationsrunde. 

2. Godkendelse af dagsorden 09:35 

5 min 

Præsentation af dagsordenspunkter og tid. 

Forslag til punkter under eventuelt. 

Nummerering af eventuelle dagsordensbilag 
refererer til dagsordenspunkterne. 

Jens Gottlieb skriver referat, og medlem-
merne får mulighed for at kommentere refe-
ratet. Formanden godkender inden offentlig-
gørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

3. Opfølgning siden sidst 09:40 

10 min 

Eventuel opfølgning på emner siden sidst, som ikke er inde-
holdt i dagsordenspunkterne. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

4. Orientering fra GeoDanmark 09:50 

10 min 

Orientering fra GeoDanmark om Fællessekretariat, besty-
relse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, an-
dre fora o.l. ved Jens G. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Fællessekretariatet og et par bestyrelsesmedlemmer afholder regionale GeoDanmark møder for blandt andet, at få input til arbejdsprogram 2023.  

Der afholdes et antal webinarer i den kommende tid: Intro om det hydrologiske tilpasningslag, dialogmøder om ændringsudpegninger, friluftsdata samt vejreference 
ajourføringsworkshop. 

Specifikationsforum har gennemgået og matchet de gældende regler mellem specifikationen, GeoDK og data med forslag til at skabe overensstemmelse, samt udar-
bejdet forslag til nye regler. 

Specifikationsforum er stadig i gang med at arbejde med forslag til forskellige brugertilpassede udgaver af specifikationen. 

SDFE skifter navn til SDFI, da teleinfrastrukturopgaver tilknyttes styrelsen. 

5. Revision af forummets kommis-
sorium 

10:00 

30 min 

Kommissorierne for de fire fora skal revideres, ved Jens G.  

Kommissoriet for vores forum gennemgås, og vi giver input til 
revisionen. Deadline den 1/6. 

Medlemmerne bedes gennemlæse kommissoriet inden mø-
det, og forholde sig til eventuelle ændringer. 

Oprindeligt kommissorium vedlagt som bilag. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi besluttede at kommissoriet ikke skal beskrive specifikke opgave, men kunne rumme nye opgaver som forummet skal kunne løse. 

Kim indkalder til et teamsmøde (den 30/5) hvor vi særskilt reviderer kommissoriet. Jens G foretager småjusteringer inden da. 

Bjarke og Jens H. udarbejder forslag til formulering til forummets formål. 

10:30 – 10:45 Pause 

6. Strategiprojekt for GeoDanmark 
grunddata 10:30– 10:45 Pause 

10:45 

10 min. 

Jens G. orienterer om projektet.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

I projektet om GeoDanmarks grunddata, er der planlagt en kick-off workshop den 18/5 specifikt om tilstandsanalysen. 

7. Vejreferencen 10:55 

10 min. 

Kort uformel status ved medlemmerne.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Thorbjørn fortalte at der er afholdt en workshop om vejreferencen med god opbakning og deltagelse fra kommunerne. Der er planlagt yderligere to workshops, hen-
holdsvis den 24. maj og den 18. august. 

En af opgaverne er at få forankret og formaliseret opgaven i kommunerne samt at få den synliggjort på ledelsesniveau i kommunerne. 

Thorbjørn giver ny status på næste møde den 23. august. Jens G. inviterer Bo Ellehave til næste møde for en afrapportering, koordineret med Thorbjørn.  

8. Status på samarbejde med GPS 
leverandører 

11:05 

15 min 

Status ved Jens H. 

 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Jens H. fortalte at projektet og samarbejdet med er TomTom afsluttet. Jens H. sender en afrapportering rundt til forummets medlemmer. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

9. Lokal_ID 11:20 

20 min. 

Status fra arbejdsgruppen om brug af Lokal_ID ved Thorbjørn 
og Bjarke. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Bjarke og Thorbjørn fortalte at der har været afholdt ét møde, hvor der diskuteredes levetidsregler og skift af ID. Nogle anvendere har behov for dynamisk skift af ID, 
og andre anvendere har ikke samme behov for hyppige skift af ID. Brian fra Specifikationsforum leder gruppens arbejde. 

10. 10 cm ortofoto og adm., ajour-
føring 

11:40 

15 min. 

Status fra arbejdsgruppen ved Jens H.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Der er nedsat en arbejdsgruppe på baggrund af den nye forretningsmodel, som skal udarbejde et beslutningsgrundlag til GeoDanmarks bestyrelse. Beslutningsgrund-
laget skal blandt andet udrede muligheden for øget administrativ ajourføring i kommunerne af objekterne bygning og vej, skabe overblik over nuværende kommuner-
nes administrative ajourføringsindsats samt afdække forskellige modeller for at skabe en øget kvalitativ værdi af ortofoto. 

Arbejdsgruppen foreløbige arbejdsplan er at: 

• Begrebet administrativ ajourføring skal defineres mere præcist 

• Eksisterende praksis i kommunerne analyseres ved interview af udvalgte kommuner samt en spørgeskemaundersøgelse 

Arbejdsgruppen har afholdt én workshop, og der er planlagt yderligere møder, hvorefter resultatet forelægges bestyrelsen senere på året. Fra vores forum deltager 
Steen, Thorbjørn, Asbjørn og Jens H. i denne gruppe. 

11:55 – 12:55 Frokost 

11. Afrapporteringer af forummets 
opgaver for 2022 

12:55 

5 min 

Afrapporteringer på afsluttede opgaver og placering af disse 
ved Jens G. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim og Jens G. fortalte at når en arbejdsgruppe afslutter en opgave, skal opgaven kort afrapporteres og filen lægges under det aktuelle år i kataloget Afrapporteringer. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

12. Beliggenhedsgruppen 13:00 

10 min. 

Status og eventuel udpegning af nyt medlem til beliggenheds-
gruppen ved Kim, Bjarke og Sten. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim og Bjarke orienterede kort om gruppens arbejde og deltagere, herunder at gruppen afleverede et notat til bestyrelsen om ønske om større automation ved ajour-
føring i Geokoderen. Dette afstedkommer dog også mulighed for fejlajourføringer. 

Gruppen har måtte aflyse et par møder her i foråret, da UFST i denne periode flyttede til VURDST. Gruppen ønsker input fra BBR gruppen til vurdering af anvendel-
serne af de enkelte objekttyper, da de skaber uklarhed ved at der benyttes forskellige definitioner og begreber hos henholdsvis GeoDanmark og BBR gruppen. 

Sten udtræder af beliggenhedsgruppen pga. andre opgaver. Der udpeges ikke nyt medlem fra AA forum, da Kim og Bjarke varetager forummets interesser. Pladsen 
kan evt. gives til et medlem fra Produktionsforum. 

13. Måling på den administrative 
ajourføring 

13:10 

30 min 

Status ved Asbjørn.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Asbjørn fortalte at SDFE har udviklet et nyt BI værktøj til analyse af den administrative ajourføring i GeoDanmark. Værktøjet giver et betydeligt bedre billede af ajour-
føringsindsatsen. Da Alice er stoppet i dette forum, og Asbjørn og Jens H. endnu ikke havde nået at sætte sig tilstrækkeligt ind i værktøjet, blev det besluttet at As-
bjørn og Jens H. giver en præsentation af værktøjet på et senere møde. 

Det skal afklares om også de kommunale medlemmer kan få adgang til værktøjet. 

Det skal besluttes, hvilket fokus målingen af ajourføringen skal have og i hvilket omfang resultatet af målingen skal offentliggøres. 

14. Status på produktionen 13:40 

15 min. 

Status på produktionen ved Sten.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Produktionen forløber planmæssigt. Ønsker om benyttelse af udbuddets optioner er modtaget fra kommunerne. Det er de samme producenter som fortsætter i år. 
Totalajourføringen omfatter Sjælland. 

Sten påpegede at producenterne ikke i alle tilfælde foretager en reel totalajourføring. Dette kan skyldes at der er ønske om at data leveres så hurtigt som muligt. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

13:55 – 14:10 Pause 

15. Revision af best practice for 
Bygninger samt forslag til best 
practice for lagskift af objekter 

14:10 

30 min. 

Revision af Best practice for Bygninger samt indkommet for-
slag til lagskift af objekter ved Kim. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Anne Grete har sendt forslag til rettelse af Best practice for Bygninger. Dokumentet ligger i Filkassen under AA forum i kataloget Vejledninger. 

Vi skal generelt få styr på hvilke vejledninger som vi har ansvar for. 

Forummet har fået en henvendelse fra Hedensted Kommune, om at få en Best practice for objekter der skifter lag, så alle kommunerne kender til procedurerne. 

Charlotte fortalte at det var en enkeltstående fejl fra producenten. Vi drøftede om GeoDK skal tilpasses så kommunerne selv kan foretage lagskift. 

Forummet drøftede om der skal udarbejdes en særlig Best practice for hvordan kommunerne foretager lignende lagskift. SDFE indskærper proceduren overfor produ-
centerne. 

Charlotte skriver kort vejledning og sender den til Kim, som svarer Hedensted kommune. Kim skriver ligeledes til de øvrige foraformænd og informere dem om hen-
vendelsen, og at vi påtænker at udarbejde en kort vejledning til alle kommunerne. 

16. BOM 14:40 

10 min. 

Status på BOM ved Kim.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim har talt med Anja fra KOMBIT, som fortæller at de har svært med at komme videre med integrationen mellem BBR og BOM, da VURDST er usikker på hvordan 
BOM vil påvirke BBR. 

Jens H. foreslog at BOM i stedet integreres op imod GeoDanmark. Kim vil følge op med KOMBIT, om de er kommet videre med integrationen, eller om de kan overveje 
at integrere op imod GeoDanmark. Det kan evt. lægges op som en sag til bestyrelsen. 

Jens H. foreslog at invitere KOMBIT ind til møde og status, evt. til næste møde. Kim inviterer eventuelt KOMBIT. 

17. Eventuelt 14:50 

10 min. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

18. Opsummering 15:00 

10 min. 

De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden. Jens G. lægger nyhed på hjemmesiden. 

GeoDanmark hjemmeside nyhed: 

Udskiftning af medlem: Alice B. Andersen, SDFE er udtrådt af forummet; tak for Alice´ indsats i forummet. Vi bød velkommen til Asbjørn Lenbroch, SDFE som nyt 
medlem fra d.d. 

Vi er i gang med at revidere forummets kommissorium, og sender udkast til Fællessekretariatet ultimo maj. 

Der er afholdt én ud af tre workshops om Vejreferencen, med god opbakning og deltagelse fra kommunerne. Der er planlagt yderligere to workshops, henholdsvis 
den 24. maj og den 18. august. 

En række af forummets medlemmer deltager i en arbejdsgruppe, som, på baggrund af den nye forretningsmodel og bestyrelsens foranledning, blandt andet skal 
udrede muligheden for øget administrativ ajourføring i kommunerne af objekterne bygning og vej, skabe overblik over nuværende kommunernes administrative 
ajourføringsindsats samt afdække forskellige modeller for at skabe en øget kvalitativ værdi af ortofoto. 

19. Næste møde 15:10 

10 min 

Næste møde er planlagt til den 23. august som heldagsmøde i 
KL, men er indkaldt med Teamslink i tilfælde af at vi ikke kan 
mødes fysisk. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kim indkalder til møde den 30. maj hvor vi færdiggør revisionen af forummets kommissorium. 

 


